
Motion till riksdagen 

1989/90:Jo871 
av Karin Starrin och Gunnar Björk (båda c) 

Miljösituationen i Gävleborgs län 

Miljödebatten har under den senaste tiden kommit att domineras av risken 
för lang�iktiga och dramatiska förändringar i klimat och levnadsförhållan
den. Vaxthu�dfekten. nedbrytning av ozonlagret. s. k. atmosfäriska föränd
ringar \Om förändrar livsmiljön. har fått berättigad uppmärk�amhet och 
fordrar internationell samverkan liksom stora delar av för�urningsfrågorna. 

Men det ii r ock�" mycket angeläget att ägna stor uppmärk�amhet åt miljö
�ituationen lokalt och regionalt. Vi vill med denna motion beröra miljösitua
tionen i Gih le borg� Hin och vad som bör göras för att förbättra den. 

Gii\ le borg� län är ett län med i grunden rika naturliga förut ättningar. 
Fyra femtedelar av landarealen utgörs av skogsmark. Skogen och verksam
heter anknutna till �kogen har kommit att utgöra ryggraden i länets närings
liv. Även järnförädling har en framskjuten plats i länet utveckling. Här är 
�taln:rken i Hofor� och Sandviken verksamheter som knyter an till gttngna 
tiders hyttor och jiirnmalmsbrytning. 

Dominerande miljöproblem 

K vicksilvcrförorening 

Den �kog�indu�tri �om betytt så mycket för utveckling och sysselsättning i 

länet har med tid..:n ocksa konstaterats vara en verksamhet som gett upphov 
till en allt \törre miljöbelastning pa natur och människor. 

Tva "kvick�ilverba�erade" klor-alkalifabriker har funnits i länet. en i 
Strom�bruk viu norra l lälsingekusten och en inom Korsnäsverken vid Gävle 
yttre fjard. D..:��utom har en anläggning funnits strax söder om länet och en 
anläggning \trax norr om länet. Dessa fabriker är sannolikt orsaken till att 
det �tora metallföroreningsproblemet i länet är kvicksilver. Sedan mars 1988 

i1r 50-talet �jöar svartlistade liksom hela Delångersåsystemet. Men kvicksil
verföroreningen fortslitter uppenbarligen dels direkt från gamla utsläpp. 
deb indirekt genom pagacnde �pridning från olika källor. 

Omfattningen av kvicksilverföroreningen blir alltmer skrämmande i takt 
med att undersökningsresultat kommer fram. Enligt beräkningar gjorda 
inom for�kning�projcktct "Kalkning-kvicksilver-ce�ium" borde egentli
gen 300-600 �j öar i länet vara svartlistade. Ungefär var tredje j ö. dvs. l 000 

�tycken. bedöms ha kvicksilverhalter i gädda som överstiger 0.5 mg/kg. 
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Ett hekymmc..:r �ir att th:n tilltagande försurningen bedöms förvärra situa- Mot. 1989/90 

tionen genom att markupplagrat kvicksilver blir mera lättransporterat. För- JoR71 
hoppningar finn� dock om att n�imnda forskningsprojekt inom något år skall 

kunna bidraga till kun�kaper om hur det praktiskt skall gå att vidta motåtgär-

der. Avseviirda helopp kommer da sannolikt att behöva satsas för att få ef-

fekt av atgärderna. 

En insats som redan nu kan göra� ii r att sanera de fiberhankar med kvick

�ilver �om finns i Delånger�ans vattensystem nedströms gamla Forsså Bruk 

i 1 ibviken. den s. k. Rolfstaar1. Fragan h <Jr aktualiserats vid ett flertal tillfä

len de �ena�te aren och naturvardwerket anser att projektet är mycket in

tre��ant och viktigt. agra statliga pengar till projektet har dock inte ansla

gits i areb �tabbudget. varför stor ovisshet nu råder. 

Undersökningar av filx·rbankarna i Rolfstaån har visat att utöver ca 55 kg 

kvicksilver finn� hiir ocha ca 50 kg PCB. Detta gör att en sanering i området 

maste bedöma� iin mer angeliigen. Med tanke på att denna sanering skulle 

bli den första i sitt slag i strömmande vatten måste det anses mycket angelä

get att pengar till detta projekt snarast kan fås fram. 

Försurning och skogsskador 

Försurningen är ett annat av länets mest akuta miljöproblem. Den senaste 

tioarsperioden har inneburit att allt mera tydliga effekter både på land- och 

vattenbaserade ekosystem på grund <JV försurningen har kunnat konstateras. 

Mätningar har \·isat att nederbörden i Gävleborgs län har ett pH-värde på 

�.�-4.5. vilket lir tva till tre gånger surare än vad naturen beräknas tåla. l 

den .. aktionsplan mot luftföroreningar och försurning .. som upprättats be

räkna� den kritiska belastningsgränsen för svavelnedfall till 3 kg/hektar och 

ar. l vart Iii n beriiknas svavelnedfallet till ca 6.5 kg/hektar och år. vilket alltså 

lir dubbelt sa högt �om vad naturen beräknas tåla. 

En hel del av svavelnedfallet kan hänföras till långväga transporter från 

andr<J !Linder främst Storbrit<Jnnien och Mellaneuropa. För Gävleborgs län 

gäller dock att utsliippen inom länet motsvarar 40 'k av nedfallet v<Jd gäller 

svavel och 50 'fr av nedfallet vad gäller kväve. Självklart faller dock inte allt 

som alstra� inom Hincl också ned inom Hinels gränser. 

De provytor pa 18 olika �tällen som skogsvårdsstyrelsen i länet har lagt ut 

visar att patagliga �kogs�kador kan iakttas. Luftföroreningarna orsakar gas

och frätskador pa barr och löv. utöver den direkt försurande effekten på 

marken. Tr�idens vitalitet blir nedsatt med kronutglesning och barrförluster 

�om synbara tecken. Den s. k. stressnivån för träden blir allt högre och med 

tiden kan detta bli patagligt i form av skogsdöd. 

De �enastc resultaten från skogsvårdsstyrelsen visar att skogsskadorna är 

i stort sell oförändrade inom 5 provytor. Skadorna anses ha minskat något 

inom 5 provytor. med<Jn skadorna har ökat inom R provytor. 

l genomsnitt bedöms 10-15% av granar äldre än 60 år vara skadade i Häl

�ingland medan motsvarande siffra för Gästrikland är 5-10%. Hela 28% 

av granarna har dock barrförlu�ter som är större än 20%. varför skogs

vårdsstyrelsen anser det nödvändigt att radikala åtgärder sätts in för att 

minska luftföroreningarna. 
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Som framgar av det som redovisats ovan måste åtgärder inom luftvårds- Mot. 1989/90 
omradet gö en stark prioritet inom miljöarbeteL Syranedfallet måste mins- Jo871 
ka� med atminstone hiilften i ett första steg för att belastningen inte skall 
uppga till mer iin vad naturen beräknas tåla. 

Den kalkningwcrk�amhet som nu pågår måste enligt vår mening fortsätta 
och inten�ifiera� och här har staten ett ansvar att ställa erforderliga resurser 
till förfogande. För att långsiktigt komma till rätta med problemen finns 
dock inget annat ätt än att minska utsläppen. Därför måste kraven på cellu
lo�aindu�trin. �talverken. biltrafiken och förbränningsanläggningarna. var
ifran de �tör�ta utsläppen härrör. efter hand skärpas. 

Luftutsläppen fran miljöfarlig verksamhet regleras genom villkor i till
stand�beslut enligt miljöskyddslagen. Tillstånden kan normalt omprövas ef
tcr lO ar men �a sker inte alltid. För de större koncessionsprövade anlägg
ningarna förutsätter detta initiativ från naturvårdsverket. 

Enligt var mening iir 10 år för lång tid i många fall. Med den kunskaps
och teknikutveckling �om äger rum bör tillståndsbeslut generellt inte gälla 
mer än fem ar. Därutöver måste miljöskyddslagen ändras så att koncessions
givande myndighet kan väga in miljösituationen i stort i ett område eller re
gion !.Om berör� av verk amheten i ett aktuellt prövningsärende. Om natu
ren inte tal mera ut�läpp måste miljöskyddslagen medge att ny verksamhet 
inte tillab. 

Hotet mot havsmiljön 

Den tunga industrin längs länets kust har under årtionden släppt ut stora 
mängder föroreningar till havet. Utsläpp av vattenförorenande organisk 
. uhstans. hade i lös form och som fast fibermateriaL har inneburit en stark 
eutrofiering i dc drabbade vattenområdena. De stora näringstillskotten har 
igangsatt starkt �yreförbrukande biologiska processer med fiskdöd och illa
luktande ga!.bildning som följd. 

Efter att vi��a miljö�kyddsåtgärder vidtagits är det största problemet i dag 
avlopp�vattcn från blekeriprocesserna. Nyare undersökningsresultat tyder 
pa att cko�y�tcm i recipienterna har påverkats mycket negativt av dessa ut
släpp. Allmanhete n� berättigade oro har ochå lett till en påtaglig nedgång i 
för�aljningcn av fi�k från Bottenhavet. 

Dc undcr�ökningar som länsstyrelserna längs Norrlandskusten gjort be
kräftar att läget i havet närmast kusten är mycket allvarligt. Vissa delar av 
havet . t.ex. Giivlebukten och Iggesundsfjärden. är i stort sett biologiskt 
döda. Mest akuta är problemen i Gävlebukten. som troligen utgör ett av de 
me�t förorenade kustområdena i Bottenhavet. Här bidrar också Gavleån 
men framför allt Dalälven med stora mängder föroreningar. Arbetet med att 
sanera Dalälven är därför mycket angeläget. Men också cellulosaindustrins 
utsläpp av organiska klorföreningar från blekningen måste minskas radikalt 
om ku�thavct skall kunna räddas. Likaså måste utsläppen av metaller. när
�alter och olja reduceras. Miljögifter som kvicksilver. krom. PCB och dioxin 
i hottensedimenten närma t fabrikerna är allvarliga latenta hot mot havet. 

Vid tester. �om nyligen utfört på uppdrag av naturvårdsverket. länsstyrel
sen och livsmcdcbvcrket. har konstaterats att strömming fångad utefter Häl-
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�ingeJ..u,k·n rnnchalkr h()grc halter"'' dioxin �in nagon annan �tan<. i Ö�tcr- Mot. 19R9/90 
'jiin. Jamfort med en undcr,ökning 19R7 har dioxinhalterna i �trömming i JoR71 
�lort 'ett loruuhhlah och ligger nu pa 13-20 pg (picogram)/gram ström-
ming. medan \lkcn liggcr pa ungdär hälften av dc��a värden. Liv�medel�vcr-
J..ct rckommcnder ar dirrför vi'� aterhallsamhet med fi�k �om f tingats nära dc 
\torre rndu,triortcrna. 

liljopavt>rkan fran stal\'crkcn 

Inom jirrn- och 'talhran�chcn lik�om inom skog�industrin har en hel del at
garder vidtagrh fnr att komma till rätta med dc värsta miljöptrvcrkandc ut
�l�rppen. Ml·tl tanke pa att �talverken är mycket stora produktionsenheter är 
dock il\ en .. mattliga .. ut�läpp av �tor betydelse. Framför allt är det stoftut
,tapp av oliJ..a llll'talkr i omgivningarna som utgör ett stort problem. 

1\kn ocJ..,a 1k o��nliga ga�formiga utsllrppen frän processerna är av stor 
het�tkl'e. liar handlar det framför allt om olika klororganiska ämnen. För
lu,lcrna a' J..lorerade lösnrng�mcdel är betydande och en minskning av dessa 
förlu,tcr nw,tc <111\C\ mycket angeläget från miljösynpunkt. 

i\' en buller\lllrningar il r ett stort problem vid stålverken. Detta problem 
ii r uppenbarligen "arlii�ligt. men ställer till så mycket bekymmer för de 
kringboentic alt \tora an\trängningar maste göras för att lindra problemen. 

Va�-:trafikcn' miljöpavcrkan 

:\1owrfordon't ra fiken w a rar för den odiskutabelt största delen av kväve
oxiuuhl:rppen inom l�inct. ca<) 000 ton O. Förutom att detta bidrar till för
'urnrngcn kan det oxiderade kviivets roll som gödning�ämne f, andra nega
tiva effekter. En annan negativ effekt är den bildning av oxidanter. bl.a. 
ozon. �nm kvaveoxiderna i kombination med kolviiten medverkar till. Un
der 'enare trd har ock'" motorfordonstrafiken� bidrag till koldioxidutsläp
pen och den '.k. va\lhu,effekten uppmärksammats. 

Vagtrafiken' miljop;l\crkan och risker är naturligtvis inte pccifika för 
G ä' k borg' lan. m l· n med tanke på den stora t ra fik trömmen om går ige
nom omradet. ii r det mycket angeläget att komma till rätta med de problem 
!>Oill trafiken al<.trar. 

lnf()randet a' katal)'atorer pa bilarna kan i nagon mån lindra utsläppen. 
Men denn,r effekt förta\ om biltrafiken fortsätter att öka om manga progno
�er antyder. Oet enda \<litet att effektivt minska luftföroreningarna fran 
,·agtrafrkcn ar ... atcdc' att minska biltrafiken till förman för järnviig. sjöfart 
och J..ollektl\trafik. Det gäller ocksa att i samhällsplaneringen i stort arbeta 
med <.iktc pa att min,ka behovet av transporter. 

Miljöfarliga t ransporter 

l vägtrafiken finn� ytterligare en mycket stor riskfaktor för miljön. Det är dc 
�torn miingdcr miljöfarligt gods och kemikalier som dagligen fraktas inom 
länet. 

Lan"tyrebcn genomförde 1977 en inventering av transport och lagring av 
h ä bo- och miljöfarliga 'aror i länet. Den inventeringen är numera helt för-
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aldrad. och nagot �itkl:rt grepp om situationen finn� inte vare sig ho� lan��ty
n:ben. raddningwerkct eller kommunernas räddning�tjiin t. 

Enligt \ar mening ar det angeläget att en land�omfattande �tudie a\ h<ulle
ringcn av tran�portcrna av farligt gods snarast kommer till �tand genom 
niddning�verk.:t. Den bör omfatta ocksa järnväg�- och �jötran�porter och 
ligga till grund för dc :ttgiirder. bl. a. �a kallad vägvab�tyrning. �om nu di�ku
tera�. 

TjernobylciTckter 

Tjernobylkata�trokn �log mycket h:\rt mot Gävleburg� län. För tnanga man
ni�kot har hela liv��ituationen paverkats da man inte liingre kan känna trygg
het n;ir det gäller naturprodukter �om bär. svamp. vilt och fi�k. Åtg�irdcr för 
att i nagon man lindra effekterna av Tjernohyl behandla\ i siirskilda motin
ner av undertecknade. 

Radonfaran 

Tack vare for,kning,in�aber vid hyggfur�kning\in�titutet i Ga\le har \iktiga 
in�aher gjort� för att lokali\era och miita radonhalten i bo�tiider. Det ar nud
vandigt att lll'titutct <1\en framgent far tillräckliga re�ur\er för att bcdri'<t 
fort�att arbete pa detta omrade. Även kommunerna' mtljö- och hitl,o
�kydd,niimnlkr har ett �lort anwar för att �para bo�tiider med höga radon
halter och vidta nödv;tndiga motatgiirder. 

Landskaps- och biotopförändringar 

Den dramati�ka utveckling som 'kug�bruket genomgatt under de �ena\te ar
tiundena har mycket �tarkt kommit att prägla land;kapet. l Giivlehorg' lan 
finn� 1.5 miljoner hektar produktiv �kogsmark. Det manuella arbetet i �ko
gen har nu nibtan helt kommit att ersättas av ma�kiner. Avverkning�taktcn 
har ökat och �tora kalhyggen blivit allt vanligare. Ett nytt triid,lag ( contortal
len j har infi>rt� i gan,ka \tor �kala pa 'ina hall. S.k. �kydd�dikning och mark
bert:dntng utför' m;l',kincllt och nära nog rutinma�'igt. 

Omfattande och tydliga l;md,kaps- och biotupförandringar har bh\ i t re
'ultatt:t av det forandratic 'kog�bruket. Ä ven jordbruket\ förimdradc dnft\· 
form t: r har pa\ erkat miljön. 

Vilka lang"kttga ckologi�ka effekter det förandrade jord- och ,kog,hru
ket kommer att fa är i dag 'vart att bedöma. Men man kan med 'iikerhct 
;äga att 'kog�bruk�atgardcr ,om leder till varaktiga hydrologi,ka förand
ringar och utarmning av biotoper eller växt- och djurliv <H �ar�ktlt allvarliga. 

Det är en allmiin uppfattning att vattenavrinningen i laneh vattendrag nu 
�ker ,nahhart: och m..:ra koncentrerat än tidigare. Detta har medfort nodc\
tuppar och probkm mt:d iiverwämningar vid högvatten. A andra �idan finn� 
ock�a ri,kt:r för uttorkning vid Hingre perioder av lagvatten. 

Det �tor,kaliga �kog�brukeh pavcrkan av vattennödena ma�te klarlagga' 
h;tttr.:. Kraftföretagen ma,te också i �in vattenreglering ta ett �tur re an war 
för att mot\crlo,a r"kcn for 0\er�viimningar. l arbetet med att mot\t:rka 
Ö\ erwamntng,,kador bör ocha studera� mojligheterna att till�kapa \il r-

Mot. 198Y/90 

Jo871 
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skilda regleringsmagasin som inte inkräktar på unika och omistliga naturvär- Mot. 1989/90 

den. Jo871 
En bättre följsamhet och anpassning till lokala naturliga förhållanden 

må�te eftersträvas inom skogsbruket. Intresset för blandskogsbestånd bör 
stimulera�. Projekt med stor påverkan på skogsmiljön. t.ex. skogsdikning. 
torvbrytningskoncessioner och nya skogsbilvägar bör prövas mycket noga ur 
miljö�ynpunkt innan de startas. 

ya stora projekt av typen gruvbrytning. som är aktuella både i Edsbyn 
och B jur, ker. måste ocksa noga prövas ur miljösynpunkt innan tillstånd ges. 

Hemståiian 

Med anledning av vad som anförts hemställs 
l. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om behovet av att sanera Rolfstaån och att nya pengar 
därför behöver tillföras det anslag för återställningsåtgärder som finns 
inom S V. 

2. att riksdagen hos regeringen begär att projekten med kalkning 
�kall fortsätta och utvecklas. 

3. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tionen anförts om behovet av att ändra miljöskyddslagen. 

4. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tionen anförts om att tillståndsbeslut enligt miljöskyddslagen regel
mii��igt bör omfatta fem år i stiillet för tio år. 

5. alt riksdagen hos regeringen begär en uppföljning av de dioxin
undersökningar i Boltenhavet som genomfördes 19g9, 

6. att riksdagen hos regeringen begär en landsomfattande studie av 
hanteringen och transporterna av miljöfarligt gods enligt vad som an
ges i motionen. 

l att riksdagen hos regeringen begär fortlöpande redovisning av 
arbetet med radon i bostäder.1] 

7. att rik�dagen hos regeringen begär att medel tillförs så att inte n i
fierade analyser kan ske av skogsskadorna i Gävleborg. 

Stockholm den 24 januari 1990 

Karin Srarrin (c) Gunnar Björk (c) 
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